

## ***Urban Nexus***

### **An e-bulletin of the Family Network of CPRN**

[Francais](#)

Welcome to *Urban Nexus*, a monthly e-bulletin of policy research, news and events on cities and communities launched by Canadian Policy Research Networks (CPRN) in October 2002. *Urban Nexus* is for policy makers, researchers and interested members of the public seeking up-to-date information, from Canadian and non-Canadian sources, about new research on cities.

To view archived *Urban Nexus* summaries on the CPRN Web site, simply click here: <http://www.cprn.org/en/nexus-list.cfm>

## **September 17, 2003 – Healthy Cities, Healthy Communities**

The Healthy Cities/Healthy Communities movement is a worldwide effort promoted by the World Health Organization (WHO) since 1986 to advance a holistic understanding of public health, emphasizing the impact of living and working conditions, and the physical environment, on individual well-being. Three key principles distinguish “healthy cities”: engagement of a wide cross-section of community actors in public health decisions, not just health professionals; meeting the health needs of the most vulnerable urban dwellers such as the poor, elderly, children, and minorities; and innovative community planning to prevent disease, accident, and illness, rather than relying on the health care system to “fix” problems after the fact. In the words of the movement’s leaders, Leonard Duhl and Trevor Hancock, “a healthy city is one that is continually creating and improving those physical and social environments and expanding those community resources which enable people to mutually support each other in performing all the functions of life and in developing to their maximum potential.” This issue of *Urban Nexus* highlights research in Canada, the United States and Europe adopting the healthy cities approach to public health and community

development.

## Résumés

***Urban Health: A Vital Factor in Montreal's Development. 2002. Annual Report on the Health of the Population. Direction de la santé publique de Montréal-Centre.***

<http://www.santepub-mtl.qc.ca/Publication/autres/annualreport2002.html>

***Frankish, Jim, Brenda Kwan, and Julieta Flores. 2002. Assessing the Health of Communities: Indicator Projects and Their Impacts. Institute of Health Promotion Research. University of British Columbia.***

[http://www.ihpr.ubc.ca/pdfs/frankish-cphifinal\\_v4.pdf](http://www.ihpr.ubc.ca/pdfs/frankish-cphifinal_v4.pdf)

These two reports examine urban health in Canada. The first is an overview of Montrealers' health and analysis of key problems. It identifies specific health risks in the urban environment, examines different challenges across life cycles and income levels, and compares Montreal's performance with other cities. The report concludes that Montreal could improve its population health and suggests ways to strengthen health and social service networks. The second study seeks to develop indicators to measure the health of communities. The authors survey community approaches in Canada and elsewhere, explore how health indicators are presently incorporated into policy making, and suggest priorities for future research and demonstration projects. While many decision makers in Canada are predisposed to using community-level indicators in policy and programming, the report describes organizational, economic, and cultural barriers to action.

Led by Dr. Richard Lessard, the Direction de la santé publique has produced annual reports on Montrealers' health since 1998. Jim Frankish, Brenda Kwan, and Julieta Flores are researchers at the Institute of Health Promotion Research, University of British Columbia.

***Reducing Health Disparities Through a Focus on Communities. November 2002. A PolicyLink Report.***

<http://www.policylink.org/pdfs/HealthDisparities.pdf>

***McCann, Barbara A., and Reid Ewing. 2003. Measuring the Health Effects of Sprawl: A National Analysis of Physical Activity, Obesity and Chronic Disease. Smart Growth America Surface Transportation Policy Project.***

<http://www.smartgrowth.umd.edu/>

These two reports examine urban health in the United States. The first report asks what it is about living in certain communities that leads to poor health, and analyzes how community characteristics promote or hinder good health. It describes “health disparities” in American cities, whereby low-income communities and communities of colour experience higher incidence of diseases such as asthma, heart disease, and infant mortality. Finding that neighbourhood effects are cumulative and happen over time, the report recommends “improving community health through a focus on place.” The second report describes a “public health crisis” arising from epidemic levels of obesity and diseases associated with inactivity. Shifting the debate from fattening food consumption, the authors demonstrate the significance of urban design for citizen health. The report shows that people living in auto-dependent sprawling regions are more likely to suffer from certain chronic diseases, controlling for factors such as age, education, gender, race and ethnicity. New investments are recommended to make cities more walkable and cyclist-friendly: focus development around transit stops, retrofit sprawling neighbourhoods, and create Safe Routes to School programs that enable children to bike or walk.

Barbara A. McCann is former Director of Information and Research at Smart Growth America and presently studies the impact of the built environment on public health and quality of life. Reid Ewing is Research Professor at the National Center for Smart Growth, University of Maryland. PolicyLink is a national nonprofit research organization addressing social and regional equity, community capacity building, and advocacy organization.

**European Sustainable Development and Health Series: 4. 2002.**  
***Community Participation in Local Health and Sustainable Development: Approaches and Techniques.*** WHO Regional Office for Europe.  
<http://www.who.dk/document/e78652.pdf>

**Duhl, Leonard J., and Andrea Kristin-Sanchez. 1999. *Healthy Cities and the City Planning Process: A Background Document on Links Between Health and Urban Planning.*** WHO Regional Office for Europe.  
<http://www.who.dk/document/e67843.pdf>

These two reports examine urban health in Europe. The first analyzes the role of community participation in public health decisions, reviewing implementation of this policy principle in the Local Agenda 21 and Healthy Cities strategies. The report explains why community participation is important to health outcomes and program planning, and develops a “toolbox” of techniques, methods, case studies, and contacts to enable

effective local action. The second report explores the relationship between urban planning and public health, both historically and in relation to current challenges. Observing that environmental, social and economic conditions in cities can have both positive and negative influences on human health, the report maps the links between public health and urban planning, offering planners a set of tools to integrate “place and people” approaches. Case studies are presented from European and North American cities.

Professor Leonard Duhal and Andrea Kristin-Sanchez work at the University of Berkeley, California and conduct research for the WHO Healthy Cities project.

**Boisvert, Réal, André Dontigny, Serge Nadeau, and Christine Ross.**  
**2001. *Des communautés en santé. Cadre de référence en matière de santé publique.* Direction régionale de santé publique de la Régie régionale de la santé et des services sociaux (RRSSS) de la Mauricie et du Centre-du-Québec.**

<http://www.rrsss04.gouv.qc.ca/NosProduits/LesPublications.html>

*Healthy Communities* is a public health reference document. It has two main objectives. Its first goal is to enable action, by providing common reference points or information needed to undertake new activities inspired by experiences from elsewhere. Second, it aims to further legitimize a range of programs that promote health, prevention and protection. The document is organized around five themes, one per chapter. The first treats legal matters touching on the notion of healthy communities. The second deals with general or structural factors that aid or hinder the maintenance of healthy communities. This section stresses the role of health and social service networks. In the third chapter, factors contributing to healthy and secure lifestyles are considered, with respect to the maintenance and improvement of population health. Chapter four has three sections, one each dealing with youth, adults and seniors, that focus on personal development within communities. Finally, the fifth chapter considers the key role played by evaluation and tracking of the health and welfare situation, as well as researching factors that contribute to the development of healthy communities.

The authors of this document are associated with the Direction régionale de santé publique de la RRSSS de la Mauricie et du Centre-du-Québec.

<http://www.rrsss04.gouv.qc.ca/index.html>

## What's New?

## ***On the Bookshelf***

**Aicher, Joseph. 1998. *Designing Healthy Cities: Prescriptions, Principles and Practices*. Malabar, FL: Kreiger.**

This book reviews health challenges facing today's city dwellers such as toxic hazards, crowding, traffic, pests, and noise. Aicher argues for a holistic approach to public health, bringing together the physical, biochemical, socioeconomic, and psychosocial environments of modern living, and engaging the ideas of architects, city planners, engineers, environmentalists, health professionals, and city residents.

**Fitzpatrick, Kevin, and Mark LaGory. 2000. *Unhealthy Places: The Ecology of Risk in the Urban Landscape*. New York: Rutledge.**

This book explores the link between place and health in urban America, offering a “place-oriented approach” to the ecology of everyday living, the sociology of health, and needs of the socially disadvantaged. The authors propose strategies for better health services in urban areas and innovative community development.

**Takehito, Takano (ed.). Forthcoming. *Healthy Cities and Urban Policy Research*. New York: Routledge.**

This edited volume features leading experts in the Healthy Cities movement discussing ways to integrate public health and urban planning. Issues examined include evidence-based health practice and policy, community participation, and information technology.

**Hancock, Trevor. 2002. “From Public Health to the Healthy City.” In Edmond P. Fowler and David Siegel (eds.). *Urban Policy Issues: Canadian Perspectives*. Toronto: Oxford.**

This chapter provides an overview of the Healthy Cities movement in Canada. It locates contemporary developments in a historical and global context, and highlights the role of local governments in creating healthy communities.

## ***Conferences and Events***

Ontario College of Family Physicians, Environmental Health Clinic at the Sunnybrook and Women’s College HSC, Department of Family and

Community Medicine and Office of Continuing Education at the University of Toronto. **“Environment and Health Conference: Prevention, Promotion, and Patient Care.”** October 3-5, 2003. Toronto, Ontario.  
<http://www.ocfp.on.ca/English/OCFP/CME/EnvHlthConf/default.asp?s=1>

Toronto Artscape Inc. Canadian Urban Institute, Artspace Projects of Minneapolis. **“Creative Spaces + Places.”** October 17-18, 2003. Toronto, Ontario.  
<http://www.torontoartscape.on.ca/creativeplaces.html>

International Planning Congress, International Society of City and Regional Planners. **“Planning in a More Globalized World.”** October 17-22, 2003. Cairo, Egypt.  
<http://www.isocarp.org>.

International Healthy Cities Conference. **“The Power of Local Action: 15 Years of Experience.”** October 19-22, 2003. Belfast, Northern Ireland.  
<http://www.healthycitiesbelfast2003.com>

The Canadian Urban Institute and the City of Kitchener. **“Brownfields 2003: The Changing Landscape.”** October 23, 2003. Kitchener, Ontario.  
[http://www.canurb.com/events/conferences\\_current.php#oct23](http://www.canurb.com/events/conferences_current.php#oct23)

Project for Public Spaces, New York. **“Place Making Conference: How to Turn a Place Around.”** October 23-24, 2003. New York, NY.  
<http://www.pps.org>

Canadian Society for International Health (technical representative for the Pan-American Health Organization). 10th Canadian Conference on International Health. **“The Right to Health, Influencing the Global Agenda: How Research, Advocacy and Action can Shape our Future.”** October 25 -29, 2003. Ottawa, Ontario.  
<http://www.csih.org/what/conferences2003.html>

The Enterprise Foundation Annual Network Conference. **“Re-inventing Community Development.”** November 5-7, 2003. Baltimore, Maryland.  
<http://www.enterprisefoundation.org/resources/Trainingconf/conferences/networkConference/content.asp>

Ontario Public Health Association and Windsor-Essex County Health Unit. 54th Annual Conference. **“Public Health in Motion.”** November 2-5, 2003.

Windsor, Ontario.

<http://www.opha.on.ca/activities/conference.html>

Center for the Study of Participation and Citizenship, Indiana University.  
“**International Conference on Civic Education Research.**” November 16-18, 2003. New Orleans, Louisiana.

<http://www.indiana.edu/~civiced/>

The McGill Institute for the Study of Canada. “Challenging Cities Towards a New Urban Agenda in Canada.” Annual Conference. February 12-14, 2004. Montreal, Quebec.

<http://www.misc-iecm.mcgill.ca/EN/events/uc.html>

Planning Institute, University of Illinois, Urbana-Champaign. “**Innovative Community Planning: 2004.**” March 4-5, 2004. Urbana-Champaign, Illinois.

<http://www.urban.uiuc.edu/ce>

The Brighton Centre, 12th Annual Public Health Forum. “Sustaining Public Health in the Changing World: Vision to Action.” April 19-22, 2004. Brighton, UK.

<http://www.ukpha.org.uk>

## ***Policy Research Reports***

Shields, Margot, and Stéphane Tremblay. 2002. “**The Health of Canada’s Communities.**” Ottawa: Statistics Canada.

<http://www.statcan.ca/english/freepub/82-003-SIE/82-003-SIE2002001.pdf>

Nozick, Marcia. 1998. “**Healthy Cities, Healthy Communities.**”

[http://www.canadiandimension.mb.ca/archive/32\\_3\\_p20.htm](http://www.canadiandimension.mb.ca/archive/32_3_p20.htm)

World Health Organization, Health and Welfare Canada, Canadian Public Health Association. 1986. “**Ottawa Charter for Health Promotion.**”

<http://www.opha.on.ca/resources/charter.pdf>

World Health Organization, Regional Office for Africa. ND. “**Reducing Poverty Through Healthy Cities Programme.**”

[http://www.afro.who.int/eph/publications/brochure\\_reducing-poverty-hcp.pdf](http://www.afro.who.int/eph/publications/brochure_reducing-poverty-hcp.pdf)

World Health Organization. 1995. **“WHO Healthy Cities: A Programme Framework.”**

[http://www.who.int/hpr/archive/cities/docs/hc\\_framework.pdf](http://www.who.int/hpr/archive/cities/docs/hc_framework.pdf)

Department of Health, United Kingdom. 2002. **“Reducing Health Inequalities: An Action Report.”**

<http://www.doh.gov.uk/pub/docs/doh/inequalities.pdf>

Toronto Healthy City Office. 1998. **“We’ve Got to Stop Meeting Like This: 36 Ways to Encourage Civic Participation.”**

<http://www.city.toronto.on.ca/healthycity>

Health Promotion and Environmental Protection Office, Toronto Public Health. 2002. **“Lawn and Garden Pesticides: A Review of Human Exposure and Health Effects Research.”**

[http://www.toronto.ca/health/hphe/pdf/pesticides\\_lawn\\_andgarden.pdf](http://www.toronto.ca/health/hphe/pdf/pesticides_lawn_andgarden.pdf)

Ontario Prevention Clearinghouse. 2002. **“Capacity Building for Health Promotion.”**

[http://www.opc.on.ca/english/our\\_programs/hlth\\_promo/resources/capacity\\_building.pdf](http://www.opc.on.ca/english/our_programs/hlth_promo/resources/capacity_building.pdf)

Health Canada and Environment Canada Atlantic Region. 2000. **“Links Between Human Health and the Environment.”**

[http://www.ns.ec.gc.ca/community/pdf/health-environment\\_e.pdf](http://www.ns.ec.gc.ca/community/pdf/health-environment_e.pdf)

Atlantic Health Promotion Research Centre. 1999. **“Active Transport 2000: A Bikeway Strategy for the Halifax Regional Municipality.”**

<http://www.medicine.dal.ca/ahprc/Bikeways.html>  
[#BikewaysPublication](#)

Sweet, Lois. 1999. **“Room to Live: Healthy Cities for the Urban Century.”** IRDC Briefing Number 4.

[http://www.idrc.ca/media/Urbanization\\_e.html](http://www.idrc.ca/media/Urbanization_e.html)

Finkelstein, Murray M., Michael Jerrett, Patrick DeLuca, Norm Finkelstein, Dave K. Verma, Kenneth Chapman, and Malcolm R. Sears. 2003. **“Relation Between Income, Air Pollution and Mortality: A Cohort Study.”**

Canadian Medical Association Journal, Vol. 169, No. 5.

<http://www.cmaj.ca/current.shtml#RESEARCH>



Send information on submissions you would like to have considered for a future update to [nexus@cprn.org](mailto:nexus@cprn.org). If you have not already done so, subscribe to the *Urban Nexus* list-serve at <http://www.cprn.org/en/nexus.cfm>

---

## ***Nexus des enjeux urbains***

### **Un bulletin électronique du Réseau de la famille des RCRPP**

Bienvenue au *Nexus des enjeux urbains*, un bulletin électronique mensuel de recherche sur les politiques, d'actualités et d'informations sur des événements relatifs aux villes et aux collectivités, qu'ont lancé les Réseaux canadiens de recherche en politiques publiques (RCRPP) en octobre 2002. Le *Nexus des enjeux urbains* s'adresse aux décideurs, aux chercheurs et aux personnes intéressées parmi la population qui sont à la recherche de renseignements à jour, de sources canadiennes et autres, sur de nouvelles recherches portant sur les villes.

Pour consulter le répertoire des résumés du *Nexus des enjeux urbains* qui sont conservés sur le site Web des RCRPP, cliquez ici :

<http://www.cprn.org/fr/nexus-list.cfm>

## **17 septembre 2003 – Des villes et des villages en santé**

Le mouvement des Villes et villages en santé est un effort à l'échelle mondiale dont la promotion est assurée par l'Organisation mondiale de la santé (OMS) depuis 1986; ce mouvement vise à faire valoir une perception holistique de la santé, en mettant l'accent sur les répercussions que les conditions de vie et de travail ainsi que l'environnement physique exercent sur le bien-être individuel. Trois grands principes caractérisent des « villes en santé » : mobiliser un large échantillon d'intervenants communautaires, et non pas les seuls professionnels de la santé, pour les faire participer aux décisions en matière de santé publique; satisfaire aux besoins en matière de santé des résidents les plus vulnérables des villes comme les pauvres, les personnes âgées, les enfants et les minorités; et instituer une planification

communautaire innovatrice afin de prévenir les maladies, les accidents et les maux, au lieu de se fier au système de santé pour « régler » les problèmes après coup. Selon les mots des dirigeants du mouvement, Leonard Duhl et Trevor Hancock, « une ville en santé en est une qui crée et améliore continuellement l'environnement physique et social, et qui multiplie les ressources communautaires dont la présence permet aux gens de s'entraider mutuellement pour accomplir toutes les fonctions de la vie et exploiter leur potentiel au maximum ». Ce numéro du *Nexus des enjeux urbains* met en relief des recherches entreprises au Canada, aux États-Unis et en Europe en vue de faire adopter la stratégie des villes en santé en matière de santé publique et de développement communautaire.

## Résumés

***La santé urbaine une condition nécessaire à l'essor de Montréal. 2002. Rapport annuel 2002 sur la santé de la population. Direction de la santé publique de Montréal-Centre.***

<http://www.santepub-mtl.qc.ca/Publication/autres/rapport2002.html>

**Frankish, Jim, Brenda Kwan, et Julieta Flores. 2002. *Assessing the Health of Communities: Indicator Projects and Their Impacts*. Institute of Health Promotion Research. University of British Columbia.**

[http://www.ihpr.ubc.ca/pdfs/frankish-cphifinal\\_v4.pdf](http://www.ihpr.ubc.ca/pdfs/frankish-cphifinal_v4.pdf)

Ces deux rapports sont consacrés à un examen de la santé en milieu urbain au Canada. Le premier contient un survol de la santé des Montréalais et une analyse de problèmes majeurs. Les auteurs identifient des risques précis pour la santé en milieu urbain, ils examinent différents défis qui se posent en fonction des cycles de vie et des niveaux de revenu, et ils comparent la performance de Montréal à celles d'autres villes. En conclusion, les auteurs soutiennent que Montréal pourrait améliorer la santé de sa population et ils proposent des moyens de renforcer les réseaux de santé et de services sociaux. La deuxième étude s'emploie à mettre au point des indicateurs pour mesurer la santé des collectivités. Les auteurs passent en revue des stratégies à l'échelle communautaire mises en place au Canada et à l'étranger, ils examinent la façon dont des indicateurs de santé sont actuellement intégrés à la formulation de politiques et ils proposent des priorités pour des recherches futures et des projets pilotes. De nombreux décideurs au Canada favorisent l'utilisation d'indicateurs communautaires dans la formulation de politiques et l'établissement de programmes, mais les auteurs du rapport décrivent des obstacles de nature organisationnelle, économique et culturelle à des interventions dans ce domaine.

Dirigée par le Dr Richard Lessard, la Direction de la santé publique prépare des rapports annuels sur la santé des Montréalais depuis 1998. Jim Frankish, Brenda Kwan et Julieta Flores sont des chercheurs rattachés à l'Institute of Health Promotion Research de l'Université de la Colombie-Britannique.

***Reducing Health Disparities Through a Focus on Communities.***

**Novembre 2002. A PolicyLink Report.**

<http://www.policylink.org/pdfs/HealthDisparities.pdf>

**McCann, Barbara A., et Reid Ewing. 2003. *Measuring the Health Effects of Sprawl: A National Analysis of Physical Activity, Obesity and Chronic Disease*. Smart Growth America Surface Transportation Policy Project.**

<http://www.smartgrowth.umd.edu/>

Ces deux rapports contiennent une analyse de la santé en milieu urbain aux États-Unis. Le premier rapport s'interroge sur les conditions de vie dans certaines collectivités qui mènent à un mauvais état de santé et il analyse la mesure dans laquelle des caractéristiques à l'échelle communautaire contribuent à favoriser ou à compromettre un bon état de santé. Il décrit des « disparités en matière de santé » dans des villes américaines en vertu desquelles des collectivités à faible revenu et des communautés de gens de couleur sont aux prises avec une incidence plus élevée de maladies comme l'asthme, les problèmes cardiaques et la mortalité infantile. En s'appuyant sur la conclusion selon laquelle les effets exercés par le voisinage sont cumulatifs et se produisent au fil du temps, le rapport recommande d'« améliorer la santé à l'échelle communautaire en mettant l'accent sur le lieu ». Le deuxième rapport contient la description d'une « crise en matière de santé publique » qui découle de taux épidémiques d'obésité et de maladies associées à l'inactivité. En s'éloignant du débat axé sur la consommation d'aliments à forte teneur en matières grasses, les auteurs font état de l'importance de l'aménagement urbain pour la santé des citoyens. Ils démontrent que les gens qui vivent dans des régions tentaculaires auto-dépendantes sont plus susceptibles de souffrir de certaines maladies chroniques, en neutralisant l'influence de facteurs comme l'âge, l'éducation, le sexe, la race et l'origine ethnique. Ils recommandent d'effectuer de nouveaux investissements pour rendre les villes plus propices à la marche et aux randonnées en bicyclette, d'axer l'aménagement autour des arrêts des transports en commun, de réhabiliter les quartiers tentaculaires et de créer des programmes de sécurité sur le chemin de l'école qui permettront aux enfants de marcher ou de se déplacer en bicyclette.

Barbara A. McCann est l'ancienne directrice de l'Information et de la Recherche à Smart Growth America et elle étudie présentement l'impact du

milieu bâti sur la santé publique et la qualité de vie. Reid Ewing est professeur de recherche au National Center for Smart Growth de l'Université du Maryland. PolicyLink est un organisme national de recherche à but non lucratif qui s'intéresse à la recherche sociale et régionale, au renforcement des compétences à l'échelle communautaire et aux organismes de pression.

**European Sustainable Development and Health Series: 4. 2002.**  
*Community Participation in Local Health and Sustainable Development: Approaches and Techniques.* OMS Bureau régional de l'Europe.  
<http://www.who.dk/document/e78652.pdf>

**Duhl, Leonard J., et Andrea Kristin-Sanchez. 1999.** *Healthy Cities and the City Planning Process: A Background Document on Links Between Health and Urban Planning.* OMS Bureau régional de l'Europe.  
<http://www.who.dk/document/e67843.pdf>

Ces deux rapports sont consacrés à une étude de la santé en milieu urbain en Europe. Le premier renferme une analyse du rôle de la participation communautaire dans les décisions en matière de santé publique, en procédant à un examen de la mise en application de ce principe de politique dans le contexte des stratégies des Initiatives locales Action 21 et des Villes en santé. Le rapport explique les raisons pour lesquelles la participation communautaire est importante pour les résultats en matière de santé et la planification de programmes, et il présente un « ensemble » de techniques, de méthodes, d'études de cas et de contacts pour permettre une intervention efficace à l'échelle locale. Le deuxième rapport examine la relation entre l'aménagement urbain et la santé publique tant sur le plan historique que par rapport aux défis actuels. À partir de l'observation selon laquelle les conditions économiques, sociales et environnementales dans les villes peuvent exercer une influence tant positive que négative sur la santé humaine, le rapport décrit les liens entre la santé publique et l'aménagement urbain, en proposant aux planificateurs un ensemble d'outils pour intégrer les stratégies fondées sur « le lieu et les gens ». Des études de cas sont présentées à partir de l'expérience observée dans des villes européennes et nord-américaines.

Le professeur Leonard Duhl et Andrea Kristin-Sanchez sont à l'emploi de l'Université de Berkeley, en Californie, et ils dirigent des recherches pour le projet de l'OMS sur des Villes en santé.

**Boisvert, Réal, André Dontigny, Serge Nadeau, et Christine Ross. 2001.** *Des communautés en santé. Cadre de référence en matière de santé publique.* Document produit par la Direction régionale de santé publique

## de la Régie régionale de la santé et des services sociaux (RRSS) de la Mauricie et du Centre-du-Québec.

<http://www.rrsss04.gouv.qc.ca/NosProduits/LesPublications.html>

«Des communautés en santé» est un cadre de référence en matière de santé publique. Il poursuit deux grands objectifs. D'une part, il vise à faciliter l'action en donnant des points de repère communs ou en suscitant de nouvelles initiatives s'inspirant d'expériences vécues ailleurs. D'autre part, il veut légitimer encore davantage les actions en matière de promotion de la santé, de prévention et de protection. Pour ce faire, ce cadre de référence est constitué de cinq chapitres. Le premier s'intéresse d'abord à l'aspect légal encadrant le concept « Des communautés en santé ». Le second s'intéresse à l'action sur les facteurs généraux ou aux aspects structurels qui favorisent ou entravent le maintien des communautés en santé. Cette section permet d'illustrer la contribution du réseau de la santé et des services sociaux dans ce domaine. Dans le troisième chapitre, ce sont les aspects relatifs à la promotion de milieux de vie sain et sécuritaire qui sont examinés au regard du maintien et de l'amélioration de la santé de la population. Le chapitre quatre est divisé en trois parties (jeunes, adultes et âgés) et a pour objet le développement des personnes au sein des communautés. Enfin, le chapitre cinq traite de l'importance de l'évaluation, de la surveillance de l'état de santé et de bien-être et de l'étude des facteurs qui contribuent au développement des communautés en santé.

Les auteurs sont rattachés à la Direction régionale de santé publique de la RRSS de la Mauricie et du Centre-du-Québec. <http://www.rrsss04.gouv.qc.ca/index.html>

## Quoi de neuf ?

### *À la librairie*

**Aicher, Joseph. 1998. *Designing Healthy Cities: Prescriptions, Principles and Practices*. Malabar, FL: Kreiger.**

Cet ouvrage analyse les défis en matière de santé auxquels font face les citoyens à l'heure actuelle, dont les dangers d'intoxication, les logements surpeuplés, la circulation automobile, les parasites et le bruit. Aicher préconise une stratégie holistique en matière de santé publique, en tenant compte de l'interaction des milieux physique, biochimique, socioéconomique et psychosocial de la vie moderne, et en s'inspirant des idées des architectes, des urbanistes, des ingénieurs, des écologistes, des professionnels de la santé

et des citoyens.

**Fitzpatrick, Kevin, and Mark LaGory. 2000. *Unhealthy Places: The Ecology of Risk in the Urban Landscape*. New York: Routledge.**

Cet ouvrage étudie à fond le lien entre le lieu et la santé dans les régions urbaines de l'Amérique, en proposant une « stratégie axée sur le lieu » en matière d'écologie de la vie de tous les jours, de sociologie de la santé et de besoins des personnes socialement désavantagées. Les auteurs mettent de l'avant des stratégies pour assurer la prestation de meilleurs services de santé dans les zones urbaines et un développement communautaire innovateur.

**Takehito, Takano (ed.). À paraître. *Healthy Cities and Urban Policy Research*. New York: Routledge.**

Cet ouvrage collectif présente les points de vue de spécialistes réputés du mouvement des Villes en santé dans le contexte d'une analyse des façons d'intégrer la santé publique à l'aménagement urbain. Parmi les questions examinées figurent les politiques et les pratiques fondées sur l'expérience clinique, la participation communautaire et les technologies de l'information.

**Hancock, Trevor. 2002. "From Public Health to the Healthy City." Dans Edmond P. Fowler et David Siegel (eds.). *Urban Policy Issues: Canadian Perspectives*. Toronto: Oxford.**

Ce chapitre présente un survol du mouvement des Villes en santé au Canada. Il place l'évolution contemporaine dans un contexte historique et mondial, et il met en relief le rôle des gouvernements locaux dans la création de collectivités en santé.

## ***Colloques et événements***

Ontario College of Family Physicians, the Environmental Health Clinic at the Sunnybrook and Women's College HSC, the Department of Family and Community Medicine and the Office of Continuing Education at the University of Toronto. **"Environment and Health Conference: Prevention, Promotion, and Patient Care."** 3-5 octobre 2003. Toronto, Ontario.

<http://www.ocfp.on.ca/English/OCFP/CME/EnvHlthConf/default.asp?s=1>

Toronto Artscape Inc. Canadian Urban Institute, Artspace Projects of

Minneapolis. “**Creative Spaces + Places.**” 17-18 octobre 2003. Toronto, Ontario.

[http://www.torontoartscape.on.ca/creative\\_places.html](http://www.torontoartscape.on.ca/creative_places.html)

International Planning Congress, International Society of City and Regional Planners. “**Planning in a More Globalized World.**”

17-22 octobre 2003. Caire, Égypte.

<http://www.isocarp.org>

International Healthy Cities Conference. “**The Power of Local Action: 15 Years of Experience.**” 19-22 octobre 2003. Belfast, Irlande du Nord.

<http://www.healthycitiesbelfast2003.com>

The Canadian Urban Institute and the City of Kitchener. “**Brownfields 2003: The Changing Landscape.**” 23 octobre 2003. Kitchener, Ontario.

[http://www.canurb.com/events/conferences\\_current.php#oct23](http://www.canurb.com/events/conferences_current.php#oct23)

Project for Public Spaces, New York. “**Place Making Conference: How to Turn a Place Around.**” 23-24 octobre 2003. New York, NY.

<http://www.pps.org>

Société canadienne de santé internationale. La 10e Conférence canadienne sur la santé internationale. “**Le droit à la santé : influencer l'agenda mondial – Comment la recherche, la promotion et l'action peuvent influencer notre avenir.**”

25-29 octobre 2003. Ottawa, Ontario.

<http://www.csih.org/what/conferences2003.html>

The Enterprise Foundation Annual Network Conference. “**Re-inventing Community Development.**” 5-7 novembre 2003. Baltimore, Maryland.

<http://www.enterprisefoundation.org/resources/Trainingconf/conferences/networkConference/content.asp>

Ontario Public Health Association and Windsor-Essex County Health Unit. 54<sup>ième</sup> Colloque annuel. “**Public Health in Motion.**”

2-5 novembre 2003. Windsor, Ontario.

<http://www.opha.on.ca/activities/conference.html>

Center for the Study of Participation and Citizenship, Indiana University.

“**International Conference on Civic Education Research.**” 16-18

novembre 2003. Nouvelle-Orléans, Louisiane.

<http://www.indiana.edu/~civiced/>

L'Institut d'études canadiennes de McGill. "Le défi de la ville. Vers une nouvelle politique urbaine du Canada." Conférence annuelle. 12-14 février 2004. Montréal, Québec.

<http://www.misc-iecm.mcgill.ca/FR/evenements/cv.html>

Planning Institute, University of Illinois, Urbana-Champaign. "**Innovative Community Planning: 2004.**" 4-5 mars 2004. Urbana-Champaign, Illinois.

<http://www.urban.uiuc.edu/ce>

The Brighton Centre, 12th Annual Public Health Forum. "Sustaining Public Health in the Changing World: Vision to Action." 19-22 avril 2004.

Brighton, Royaume-Uni.

<http://www.ukpha.org.uk>

## ***Recherches en politiques publiques***

Shields, Margot, et Stéphane Tremblay. 2002. "**La santé dans les collectivités canadiennes.**" Ottawa: Statistiques Canada.

<http://www.statcan.ca/francais/freepub/82-003-SIF/82-003-SIF2002001.pdf>

Nozick, Marcia. 1998. "**Healthy Cities, Healthy Communities.**"

[http://www.canadiandimension.mb.ca/archive/32\\_3\\_p20.htm](http://www.canadiandimension.mb.ca/archive/32_3_p20.htm)

Organisation mondiale de la Santé, Santé et Bien-être social Canada, Association canadienne de santé publique. 1986. "**Charte d'Ottawa pour la promotion de la santé.**"

<http://www.opha.on.ca/resources/charter.pdf>

Organisation mondiale de la Santé, Office régionale pour l'Afrique.

"**Reducing Poverty Through Healthy Cities Programme.**"

[http://www.afro.who.int/eph/publications/brochure\\_reducing-poverty-hcp.pdf](http://www.afro.who.int/eph/publications/brochure_reducing-poverty-hcp.pdf)

Organisation mondiale de la Santé. 1995. "**WHO Healthy Cities: A Programme Framework.**"

[http://www.who.int/hpr/archive/cities/docs/hc\\_framework.pdf](http://www.who.int/hpr/archive/cities/docs/hc_framework.pdf)

Department of Health, United Kingdom. 2002. "**Reducing Health Inequalities: An Action Report.**"



<http://www.doh.gov.uk/pub/docs/doh/inequalities.pdf>

Toronto Healthy City Office. 1998. **“We’ve Got to Stop Meeting Like This: 36 Ways to Encourage Civic Participation.”**

<http://www.city.toronto.on.ca/healthcity>

Health Promotion and Environmental Protection Office, Toronto Public Health. 2002. **“Lawn and Garden Pesticides: A Review of Human Exposure and Health Effects Research.”**

[http://www.toronto.ca/health/hphe/pdf/pesticides\\_lawn\\_andgarden.pdf](http://www.toronto.ca/health/hphe/pdf/pesticides_lawn_andgarden.pdf)

Centre ontarien d’information en prévention. 2002. **“Renforcer les capacités pour la promotion de la santé.”**

<http://www.opc.on.ca/francais/nosprogrammes/centre/resources/capacite-francais.pdf>

Santé Canada et Environnement Canada, Région de l’Atlantique. 2000. **“La santé et l’environnement.”**

[http://www.ns.ec.gc.ca/community/pdf/health-environment\\_f.pdf](http://www.ns.ec.gc.ca/community/pdf/health-environment_f.pdf)

Atlantic Health Promotion Research Centre. 1999. **“Active Transport 2000: A Bikeway Strategy for the Halifax Regional Municipality.”**

<http://www.medicine.dal.ca/ahprc/Bikeways.html>  
[#BikewaysPublication](#)

Sweet, Lois. 1999. **“Lieux de vie. Des villes saines pour le siècle de l’urbanisation.”** Un flash du CRDI, numéro 4.

[http://www.idrc.ca/media/Urbanization\\_f.html](http://www.idrc.ca/media/Urbanization_f.html)

Finkelstein, Murray M., Michael Jerrett, Patrick DeLuca, Norm Finkelstein, Dave K. Verma, Kenneth Chapman, et Malcolm R. Sears. 2003. **“Relation Between Income, Air Pollution and Mortality: A Cohort Study.”** Journal de l’Association médicale canadienne, Vol. 169, N<sup>o</sup> 5.

<http://www.cmaj.ca/current.shtml#RESEARCH>

Faites-nous parvenir des renseignements sur des textes que, à votre avis, nous devrions considérer pour une mise à jour future en nous écrivant à l’adresse suivante : [nexus@cprn.org](mailto:nexus@cprn.org). Si vous ne l’avez pas encore fait, inscrivez-vous au serveur de liste du *Nexus des enjeux urbains* à : <http://www.cprn.org/fr/nexus.cfm>

---

**RCRPP**

**CPRN**

**Nexus  
des enjeux urbains**

---